
 
 

 

 

29-08-24 

 

I medfør af § 37, stk. 1 i Forretningsorden for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut. 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut: 

 

1) Hvorfor er det kun fiskevarer, levende toskallede bløddyr, pighuder, sækdyr og havsnegle , og 

ikke andre produkter såsom sæler og andre dyr, som kan eksporteres fra Grønland jf. 

Bekendtgørelse for Grønland om eksport af foder, animalske biprodukter og heraf afledte 

produkter fra 5. dec. 2023?  

a. Naalakkersuisut bedes at forklare, hvorfor sæler og dets andre dele ikke kan eksporteres 

som produkter fra virksomheder fra Grønland 

2) Hvad skal der til for, at sæler og dets andre dele, såsom forarbejdet spæk, som vitaminer, kan 

eksporteres til andre lande som produkter? 

3) Har Naalakkersuisut planer om at hjemtage hele fødevarestyelsen til Grønland? 

a. I så fald, hvornår? 

b. Hvis ikke, hvad er årsagen? 

 

(Medlem af Inatsisartut Najaaraq Møller, Siumut) 

 

Begrundelse: 

Selv Danmark sælger produkter lavet af sælspæk til Kina. Men, vi som lever af sæler, og har en kultur som 

fangere, må ikke sælge lignende produkter, lavet i Grønland. Folk er blevet afvist med den grund, at der 

ikke er noget lovhjemmel i Grønland, og derfor ikke må producere produkter hellere ej sælge produkterne 

til andre lande. 

 

Canada og Island som har det samme farvande fanger sæler og sælger forskellige produkter, herunder også 

sælens spæk som vitaminer, til andre lande.  

 

Naalakkersuisut ønsker mere innovative og nye produkter som eksport varer, derfor er det besynderligt at 

der ikke er fokus på bekendtgørelsernes bestemmelser, men også hvornår de tænker man hjemtager 

Fødevarestyrelsen. 

De stillede spørgsmål skal besvares indenfor ti (10) arbejdsdage. 



 
 

 


